
Just un any després de la
nevada del 8 de març del
2010, és obligat preguntar-
se quins serien els efectes si
avui es tornés a produir un
temporal de les mateixes
característiques de vent i
neu. O sigui, què es va
aprendre de la lliçó. Segons
els comentaris i percep-
cions generals, que s’han
anat desgranant aquests
darrers dies en els diversos
reportatges que ha publicat
aquest diari, la sensació és
que s’ha millorat sobretot
en els aspectes tècnics.
S’apunta que estem més
preparats, i que l’experièn-
cia viscuda fa dotze mesos
serviria per enfrontar-se
millor a la situació. Però
una altra cosa és predir
com reaccionarien les ad-
ministracions i, sobretot, la
població. I l’escepticisme
general també fa imaginar
en molts casos que, davant
d’una nevada igual, tot es
repetiria exactament en els
mateixos paràmetres.

Les vies de comunicació
Gran part del col·lapse via-
ri a les carreteres gironi-
nes va ser perquè milers
de ciutadans, a mesura
que la nevada avançava, es
van llançar a la carretera
per arribar a casa com
abans millor. Això no va
fer res més que precipitar
el caos. Probablement,
molts dels que fa un any
van haver de passar la nit
al cotxe o en pavellons
avui s’ho pensarien dues
vegades abans d’agafar el
vehicle. Però el col·lapse hi
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Línies elèctriques
De fet, un cop va deixar de
nevar i l’endemà es va su-
perar el col·lapse viari, el
gran problema va ser el
subministrament elèctric.
Difícilment la nevada de fa
un any persistiria tant en
la memòria col·lectiva si la
gent hagués recuperat la
llum al cap de poques ho-
res. Les anècdotes de la
gent que es va quedar atra-
pada a la carretera no van
ser res si ho comparem
amb el que havia de venir
després: manca total de
subministrament elèctric
desenes de milers de famí-
lies, sobretot de les comar-
ques costaneres. Pèrdues

seria igualment. Ni les car-
reteres ni la xarxa ferro-
viària estan preparades
per situacions semblants,
i no es pot demanar un ba-
talló de màquines lleva-
neus per servir només en
circumstàncies tan excep-
cionals com aquella. Fan
molta més falta a munta-
nya.

Coordinació i avisos
El que obligatòriament sí
que hauria de millorar és
la coordinació entre admi-
nistracions i els protocols
de seguretat davant els
avisos meteorològics. En
aquest sentit, s’ha man-
tingut el sistema d’infor-
mació als ajuntaments, als
quals s’envia per fax les
prediccions del Servei Me-
teorològic de Catalunya.
Però pel que fa a la infor-
mació adreçada als alcal-
des, es va canviar el siste-
ma per acotar més els cri-
teris d’enviament, de ma-
nera que rebin només els
que poden afectar el seu
territori, especificant
també de quin nivell és el
risc. Pel que fa als munici-
pis, alguns no tenien re-
dactat el seu pla d’emer-
gències, i dels que han de
tenir el Neucat –el pla cen-
trat només en nevades–
encara n’hi ha que un any
després no l’han redactat.
La caiguda de molts dels
sistemes de telecomunica-
ció tampoc no va ajudar en
la gestió del temporal. Els
repetidors depenien tam-
bé del subministrament
elèctric, i una apagada tor-
naria a afectar sistemes de
comunicació com els mò-
bils.

Un dels problemes que s’en-
treveuen és la finalització de
les ajudes i subvencions, so-
bretot pel que fa a la neteja
dels boscos. En poques set-
manes s’acabaran els tre-
balls en propietats privades
que va subvencionar l’ante-
rior Departament de Medi
Ambient, i l’esforç que es va
fer l’any passat creant dese-
nes de brigades per netejar
boscos i lleres de rius difícil-
ment es repetirà enguany.
Malgrat tot, encara quedaran
iniciatives en marxa. Per ex-
emple, el Consorci de les Ga-

varres ha iniciat un nou pla
d’ocupació per realitzar tre-
balls forestals. Aquest pla
s’està finançant pel Servei
d’Ocupació de Catalunya, del
Departament de Treball i
també del Fons Social Euro-
peu. D’aquesta manera el
Consorci de les Gavarres hi
aporta la direcció, coordina-
ció, formació i subministra-
ment de material. El projecte
va començar el febrer i dura-
rà sis mesos, durant els quals
s’ha format una brigada de
cinc persones –que estaven
desocupades– i que s’encar-

reguen del manteniment de
finques de titularitat pública
d’aquest espai natural. Algu-
nes de les tasques fan refe-
rència a la recuperació d’ele-
ments patrimonials, però bo-
na part dels treballs es con-
centraran en l’arranjament
dels danys de la nevada per
prevenir incendis. Actuaran
en zones com Can Vilallonga,
a Cassà; Sant Cebrià dels
Alls, a Cruïlles; o la rectoria
de Fitor, de Forallac. L’any
passat diverses brigades van
treballar en l’espai natural de
les Gavarres.
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Més brigades per aquest estiu a les Gavarres

El massís del Montgrí, vist des
de les illes Medes, dos dies
després de la nevada del 8 de
març. Tot i que molta neu ja
s’havia fos, els efectes encara
eren ben visibles ■ JOSEP PASQUAL
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Països Catalans
Només hi haurà una
tanca que es podrà
accionar amb control
remot des d’un telèfon
mòbil

Controlaran
l’accés de
vehicles a
la Devesa

Un any de la gran nevada del 8 de març


